
 طارٌح الماجستٌر والدكتوراه فً جامعة البصرةأاستمارة مستخلصات رسائل و
 

 فلاح عبد عباديم الطالب: ـاس ٌة للعلوم الإنسانٌة        الكلٌة: الترب
 شكري ناصر عبدالحسناسم المشرف: أ.د. التارٌخ                          القسم: 

 الشهادة: الماجستٌر                    إسلامًالتخصص: 
 الرسالة أو الاطروحة:

 م 539 / هـ  333 دور رجالات الشٌعة فً إدارة الدولة العباسٌة حتى سنة

 الأطروحةالرسالة أو 

 
 /هـ 333هدفت الدراسة مناقشة "دور رجالات الشٌعة فً إدارة الدولة العباسٌة حتى سنة    

م" ، إلى تبٌان موقف أئمة أهل البٌت )علٌهم السلام( من العمل مع السلطة الجائرة من  539
خلال الشروط التً وضعوها للعمل مع هذه السلطة، والى إٌضاح الأدوار التً قام بها رجالات 
الشٌعة فً إدارة الدولة العباسٌة من خلال المناصب الإدارٌة التً تقلدوها، مثل الوزارة 

جابة والكتابة والتأدٌب والإمارة، كذلك بٌنت الدراسة مدى الأثر العقائدي على الأداء والح
 وراء السلطة. ومدى تأثٌر المناصب علٌهم فً الانجرار الإداري فً خدمة المجتمع،
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The study aims at discussing "The Role of the Shia' Men in 
Administrating the  Abbasid State Until the Year 334 AH / 945 AD". And 
this study also reflects the stance of Ahlulbait (peace be upon them) 
over the work with the unfair authority at that time through the 
conditions they set to start with that authority.  Besides, this study 
clarifies the roles that the Shia men played in administrating Abbasid 
State through administrative positions held by them, such as a ministry 
and janitorial functions, writing, discipline and administration of far 
states belong to the main State. The study also shows the extent of the 
ideological impact on administrative performance of those men in 
serving the community, and the impact of positions on them to be 
dragged into power.. 

 


